
O CHENERO D’OS SUSTANTIVOS EN ARAGONÉS 

https://www.youtube.com/watch?v=rlRjUAoDD_Y  

 

 

 

En nuestra luenga os sustantivos tienen dos cheneros, ______________ y 

______________, asinas nombres como ______________, ______________ y 

______________, son femeninos, y belatros como ______________, ______________ u 

______________ son masculinos. 

I hai bels ______________ ______________ que pueden usar-se como masculinos u 

como femeninos, como ______________ u ______________. Per contra, atros 

sustantivos tienen un significau diferent si se emplegan en masculino u en 

femenino, asinas ______________ ______________ se fa servir pa clavar y 

______________ ______________  sirve pa ubrir y zarrar.  

Hemos de parar cuenta que bels nombres tienen en aragonés un chenero 

diferente a los nombres equivalents en castellano, mesmo si los dos tienen o 

mismo orichen. Por eixemplo, en aragonés son masculinos lo ______________, lo 

______________ lo______________, lo ______________, lo ______________, lo 

______________, lo ______________, los ______________ u ______________ y lo 

______________, que son los pels que tienen los abrigos en o cuello. Y manimenos, 

parolas como l’______________, la ______________, la ______________, la 

______________ son femeninos.  

Amás, cuasi toz os sustantivos que rematan en -or, muitos d’éls relacionaus 

_________________, son femeninos, por ixo en aragonés decimos: fa muita calor u 

ixas flors fan buena ulor. Atros sustantivos remataus en -or son: ______________, 

______________, ______________, ______________, ______________, ______________, 

______________, ______________, ______________, ______________, ______________, 

______________, ______________, tot y que en bella variedat d’aragonés tamién 

s’emplega belún d’istos sustantivos como masculino. 

https://www.youtube.com/watch?v=rlRjUAoDD_Y


Muitos nombres que fan referencia a ______________ u ______________, tienen 

flexión de chenero, ye decir, tienen una versión femenina y una atra masculina, 

se diferencia nomás en a ______________, como ______________ y ______________, 

______________ y ______________, ______________ y ______________, u 

______________ y ______________. Como se veye en istos eixemplos, puede fer-se 

de diferents formas, una forma femenina _________________  y una 

__________________: filla y fillo.  

A una forma femenina remada en -a li puede corresponder una masculina 

rematada ______________: ______________ y ______________. En muitos casos la 

forma masculina remata en ______________ y la femenina anyade 

______________, ye lo caso de ______________ y ______________, ______________ y 

______________, u ______________ y ______________. Paraz cuenta, en iste zaguer 

eixemplo, la -t no se pronuncia en la forma masculina.  

Los sustantivos masculinos remataus ______________ pueden fer lo femenino de 

diferents maneras, como las que trobamos en ______________ y ______________, 

______________ y ______________, ______________ y ______________. 

Finalment, i hai parellas en que lo masculino y lo femenino tienen morfemas 

especials, ye lo caso de ______________ y ______________, ______________ y 

______________, y de ______________ y ______________. 

Muitos nombres d’animals designan los ______________ y las ______________ d’a 

misma especie, a ormino iste nombre ye masculino como ______________, 

______________ u ______________, u femenino como ______________, 

______________ u ______________. Quan ye menester diferenciar o sexo de 

l’animal, estos sustantivos pueden levar variación: ______________, ______________ 

u ______________, ______________ u ______________, u bien se puede acompanyar 

o sustantivo de ______________ /______________ u ______________, por eixemplo, un 

_________________________.  

En atros casos se emplegan sustantivos diferents pa los dos cheneros, ye lo caso 

de ______________ u ______________, ______________ u ______________, 

______________ ¸ ______________ u ______________, u ______________ y 

______________.  

 



En nuestra luenga os sustantivos tienen dos cheneros, masculino y femenino, asinas 
nombres como boira, estral y zolle, son femeninos, y belatros como auto, camín u 
orache son masculinos. 

I hai bels sustantivos ambiguos que pueden usar-se como masculinos u como femeninos, 
como lurte u vesant. Per contra, atros sustantivos tienen un significau diferent si se 
emplegan en masculino u en femenino, asinas un clau se fa servir pa clavar y una clau 
sirve pa ubrir y zarrar.  

Hemos de parar cuenta que bels nombres tienen en aragonés un chenero diferente a 
los nombres equivalents en castellano, mesmo si los dos tienen o mismo orichen. Por 
eixemplo, en aragonés son masculinos l’alfaz, lo costumbre, lo dote, lo ret, lo zucre, lo 
maitín, lo sinyal, los espinais u espinaques y lo clin, que son los pels que tienen los abrigos 
en o cuello. Y manimenos, parolas como l’aceite, la canal, la curdión, la val son 
femeninos.  

Amás, cuasi toz os sustantivos que rematan en -or, muitos d’éls relacionaus con os 
sentius, son femeninos, por ixo en aragonés decimos: fa muita calor u ixas flors fan buena 
ulor. Atros sustantivos remataus en -or son: agror, clamor, claror, color, dolor, fortor, 
fredor, foscor, fulgor, picor, pudor, sudor, vapor, tot y que en bella variedat d’aragonés 
tamién s’emplega belún d’istos sustantivos como masculino. 

Muitos nombres que fan referencia a personas u animals, tienen flexión de chenero, ye 
decir, tienen una versión femenina y una atra masculina, se diferencia nomás en a 
rematanza, como nina y niño, moceta y mocet, onsa y onso u alcaldesa y alcalde. 
Como se veye en istos eixemplos, puede fer-se de diferents formas, una forma femenina 
rematada en -a y una masculina en -o: filla y fillo.  

A una forma femenina remada en -a li puede corresponder una masculina rematada 
en -e: mesacha y mesache. En muitos casos la forma masculina remata en consonant y 
la femenina anyade una -a, ye lo caso de zagala y zagal, chiqueta y chiquet, u parienta 
y parient. Paraz cuenta, en iste zaguer eixemplo, la -t no se pronuncia en la forma 
masculina.  

Los sustantivos masculinos remataus en -u pueden fer lo femenino de diferents maneras, 
como las que trobamos en criau y criada, europeu y europea, correu y correua. 

Finalment, i hai parellas en que lo masculino y lo femenino tienen morfemas especials, 
ye lo caso de guardiesa y guardia, gallina y gallo, y de bruixa y bruixón. 

Muitos nombres d’animals designan los masclos y las fembras d’a misma especie, a 
ormino iste nombre ye masculino como gurrión, tigre u can, u femenino como rabosa, 
auca u cardelina. Quan ye menester diferenciar o sexo de l’animal, estos sustantivos 
pueden levar variación: tigresa, cana u canya, raboso u auco, u bien se puede 
acompanyar o sustantivo de masto /masclo u fembra, por eixemplo, un fardacho 
fembra.  

En atros casos se emplegan sustantivos diferents pa los dos cheneros, ye lo caso de buco 
u craba, mardano u uella, ovella¸ hombre u muller, u pai y mai.  


